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Знайсці другасную сыравіну ў раёне
цяжка: металалом вывозяць у сусед-
нюю Расію, а выканаць патрабаванне
наконт макулатуры перашкаджае тое,
што людзі не выпісваюць, як раней, га-
зет і не купляюць кніг. Вучні не маюць
ахвоты дапамагаць настаўнікам.
Пра тое, што клімавіцкія педагогі вы-

мушаныя самі збіраць другасную сыра-
віну, паведаміў адзін з іх. Сваё імя ён
папрасіў не называць. Паводле настаў-
ніка, вучні яе збіраюць, але іхні ўнёсак у
выканне плану нязначны. Педагогі самі
ходзяць шукаць макулатуру, метала-
лом, пластыкавыя бутэлькі.
Настаўнік кажа: «Металалом у Расіі

даражэйшы, усё вывозіцца туды, і тут
знайсці што-небудзь складана. Вышук-
ваюцца месцы, дзе нікога не было, і
выцягваецца адтуль усё, што змагло да-
ляжаць да нашага з’яўлення. Гэта ўсё
адмоўна адбіваецца і на іміджы настаў-
ніка. У нас дзеці могуць пагрэбаваць
цягнуць у школу тое, што вымушаны зда-
бываць настаўнік».
Суразмоўца зазначае: настаўнікі не-

задаволеныя, што мусяць займацца
абы-чым. Незадаволенасць, аднак, не
выходзіць за межы педагагічнага ка-
лектыву, бо адкрыта выказвацца на-
стаўнікі баяцца: «Знайсці працу ў раё-
не пасля такіх выказванняў будзе не-
рэальна. У нас жа рэпрэсія адна — кан-
тракт не працягнулі. Зразумела, гэта не-
нармальная сітуацыя, калі людзей літа-
ральна тэрарызуюць у адкрытую вось
гэтай непрафесійнай дзейнасцю. Дзяр-
жаве мо й выгадна, што ёй дастаецца
сыравіна за бесцань, але ж у пройгры-
шы  застаецца прафесійная дзей-
насць».
У  Клімавіцкім райвыканкаме пац-

вердзілі, што настаўнікі збіраюць дру-
гасную сыравіну. Паводле чыноўнікаў,
яны выконваюць загад вышэйстаячых
арганізацыяў: «Летась быў план здачы
металалому — 70 тон на аддзел адука-
цыі, сёлета — 66 тон. Гэта ж па ўсёй
вобласці, не толькі ў нашым раёне. Ад-

НАСТАЎНІК?
А КОЛЬКІ ТЫ НАРЫХТАВАЎ МАКУЛАТУРЫ?
У Клімавіцкім раёне, што на Магілёўшчыне, настаўнікі вымушаны збіраць

макулатуру, металалом, пластыкавыя бутэлькі, каб выканаць даведзены
школам план здачы другаснай сыравіны. Якім чынам гэта адбываецца, нашы
чытачы могуць даведацца з матэрыяла, падрыхтаванага інфармацыйнай
кампаніяй БелаПАН.

дзелам адукацыі даведзены план. Вось
макулатуры трэба сабраць за 200 тон
на аддзел адукацыі. Палімеры, тэк-
стыль — таксама. Гэта ж другасная сы-
равіна — ад гэтага ж залежыць магут-
насць нашай краіны. Усё ідзе на перап-
рацоўку».
Клімавіцкі журналіст Сяргей Аржан-

цаў, які адпрацаваў у адукацыі 18 гадоў,
паведаміў, што паводле справаздачы
райвыканкаму, у раёне летась было на-
рыхтавана амаль 350 тон макулатуры,
42 тоны палімерных і 300 тон шкляных
адкідаў. Але трэба ўлічваць, што закуп-
ныя цэны на другасную сыравіну невы-
сокія:

«Такая колькасць збіраецца з дапа-
могай прымусовых мер. Мой знаёмец,
настаўнік з вясковай школы, кажа, што
ў іх педагогам даведзены план — кож-
наму па 180 кілаграмаў прынесці маку-

латуры. То адчуваеш, у якім становішчы
яны апынуліся. Сітуацыя, я вам скажу,
абуральная».
Збіраць другасную сыравіну ў школах

бяруцца больш пад канец навучальна-
га году. Калі ў вялікіх гарадах макулату-
ру знайсці няцяжка, то ў невялікіх рай-
цэнтрах і вёсках з гэтым праблема, бо
людзі ўжо не выпісваюць столькі газет
і не купляюць столькі кніг, як раней. Што
да палімерных адкідаў — пластыкавых
бутэлек, то іх звычайна ў вялікіх гара-
дах збіраюць бадзягі.
Эканаміст Андрэй Юркоў лічыць, што

чакаць вялікага эканамічнага эфекту ад
удзелу ў зборы другаснай сыравіны на-
стаўнікамі і школьнікамі не выпадае.
Калі школы і ўцягваць у нарыхтоўку дру-
гаснай сыравіны, дык толькі дзеля аду-
кацыйна-асветніцкіх мэтаў: «Каб дзеці
з дзяцінства прывыкалі, што другасную
сыравіну трэба збіраць. Што трэба аб
нашым навакольным асяроддзі турба-
вацца. А ў нас жа настаўнікі — абса-
лютна залежныя людзі ад гэтай сістэ-
мы. Ім трэба выконваць планы, куды ім
падзецца. Тут эканомікай і не пахне».
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Задумывался ли кто-нибудь из вас, во
что обходится стране содержание
спорта? Как правило, всё ограничива-
ется банальными рассуждениями на
тему «Беларусь — спортивная страна».
Это, мол, важно для здоровья нации,
поэтому на этом не экономят. Не оспа-
ривая общепринятых взглядов, всё же
отмечу, что стадионы, бассейны, трени-
ровочные залы и корты не возникли из
воздуха. А многочисленные клубы, ко-
манды и федерации питаются не ман-
ной небесной, а чем-то более суще-
ственным. Если точнее, то доходы в не-
сколько тысяч долларов в месяц никог-
да не считались запредельными среди
профессиональных спортсменов.
Разумеется, совать нос в чужой кар-

ман не вполне этично. Хотя какая там к
чёрту этика, когда минимум треть стра-
ны выживает от зарплаты до зарплаты.
Согласно опросам Института социоло-
гии РБ порядка 35% жителей Беларуси
считают себя бедными или даже нищи-
ми. И только 0,1% белорусов посчитали

Александр ВЛАД

ЗАРАНЕЕ УБЫТОЧНЫЙ ФОК
Однажды император Александр I

спросил у знаменитого историка Ка-
рамзина, как, по его мнению, можно
охарактеризовать ситуацию в Рос-
сийской империи. Тот лаконично кон-
статировал: «Воруют, государь».
Если бы другой Александр, а именно
президент Лукашенко, задал мне
тот же вопрос о Беларуси, то я бы
ответил: «Дорого». Смысл сказан-
ного в том, что это слово стало уже
непременным сопровождающим эпи-
тетом для многих других слов. Со-
гласитесь, что у нас — дорогое сель-
ское хозяйство и дорогие коммуналь-
ные расходы, дорогой бензин для ав-
томобилистов и дорогая нефть для
экономики, дорогое лечение и доро-
гое образование для простых граж-
дан. Продолжать можно бесконечно,
естественно, не забывая при этом,
что говорить свободно в нашей
стране тоже дорогое удовольствие.
Поэтому давайте поговорим не обо
всё сразу, а о чём-нибудь конкретно.

себя богатыми. Так что задавать вопро-
сы о цене вложений в спорт и получен-
ной отдаче более чем уместно. Харак-
терно, что обратило своё высочайшее
внимание на эту тему и руководство стра-
ны. Раньше Александр Лукашенко не
отличался подобной меркантильнос-
тью, но череда обвальных девальваций,
в конце концов, вынудила и его признать,
что спорт чересчур дорог для государ-
ственного бюджета. Ничего удивитель-
ного — белорусский спорт также стал
дорогим, как и всё остальное за после-
днее время.
Как закономерный итог, последова-

ло указание стремиться к экономии и
переходить на самофинансирование. В
частности, непосредственным следстви-
ем этого стала проводимая сейчас ре-
организация отделов физической куль-
туры, спорта и туризма в райисполко-
мах. Ну и, разумеется, спорторганиза-
ции любого уровня и подчинения теперь
обязали использовать всякую возмож-
ность для заработка на своё содержа-
ние. Только вот как осуществить эти бла-
гие пожелания? К примеру, у нас в рай-
оне Климовичская детско-юношеская
спортивная школа давно пытается вне-
дрить коммерческий подход в свою де-
ятельность. Всем желающим предла-
гаются услуги по прокату спортивного

инвентаря. Прокат велосипедов, теннис-
ных столов и т. д. Но очевидно, что вы-
жить и, тем более, развиваться на со-
бранные крохи невозможно.
В конце весны в Климовичи приезжал

журналист из республиканской газеты
«Спортивная панорама». Из опублико-
ванного материала можно узнать о на-
сущных проблемах местного спортивно-
го сообщества. Это непригодность фут-
больного поля на городском стадионе,
недостаточное финансирование, нику-
дышная ситуация с зарплатами трене-
ров и инструкторов. Начальник отдела
райисполкома Владимир Щербин сооб-
щил газете, что «полтора миллиона руб-
лей — не та зарплата, которая может
привлечь грамотного и квалифициро-
ванного специалиста». Так что ни насто-
ящее положение, ни ближайшее буду-
щее оптимизма не вызывают.
Кстати, вот ещё один дополнительный

штрих к безрадостным спортивным пер-
спективам Климовичского района. В ап-
реле состоялось заседание Республи-
канской комиссии по повышению эф-
фективности работы спортивных соору-
жений. Рассматривался вопрос, как
сделать физкультурные комплексы оку-
паемыми. Оценив загрузку действующих
ФОКов в Кобрине, Березе, Пружанах,
Любани, Белыничах, специалисты при-
шли к выводу, что с учётом соотношения
плотности населения и пропускной спо-
собности этих сооружений их сложно
окупить даже на 30 процентов. В связи
с этим было рекомендовано обязатель-
но учитывать при строительстве новых
ФОКов демографическую ситуацию в
населённом пункте, так как от этого на-
прямую зависит окупаемость объекта.
Как известно, в Климовичах ФОК нача-
ли строить ещё несколько лет назад, но
после президентских выборов 2010 года
все работы были прекращены. Если ис-
ходить из рекомендаций Республикан-
ской комиссии, продолжать строитель-
ство просто нецелесообразно. Всё рав-
но потом не окупится. Потому что — до-
рого.
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13 траўня Аляксандр Балобін звярнуўся да старшыні Гу-
саркоўскага сельскага савета Анатоля Васільева з просьбай
адрамантаваць калодзеж у вёсцы Паўлавічы. У адказ стар-
шыня сельсавета паабяцаў падаць заяўку, каб зрабіць ра-
монт і чыстку студні. Праз некалькі дзён, падчас наведвання
вёскі пажарным інспектарам і Анатолем Васільевым, сяля-
не зноў ўзнялі перад афіцыйнымі асобамі гэтае пытанне.
Урэшце рэшт, рамонт быў зроблены, але толькі часткова. А

галоўнае — ніхто не чысціў калодзеж. Аляксандр Балобін
праінфармаваў Прэсавую службу БХД, што ў калодзежы толькі
адкаталі ваду і на гэтым усё.

В конце весны в «Рэспублі-
ке» появилось интервью, ко-
торое дал газете прокурор
Могилёвской области Алек-
сандр Чадюк. Оно было по-
священо борьбе с коррупци-
ей среди медицинских работ-
ников Могилёвщины. По заяв-
лению прокурора, в ходе про-
верок недостатков и упуще-
ний было «вскрыто немало в
самых различных направле-
ниях». Для подтверждения
перечислялись конкретные
факты, давалась характери-
стика совершённых незакон-
ных действий. Среди пере-
численных примеров отдель-
но было упомянуто происше-
ствие в Климовичском райо-
не.
Александр Чадюк: «В ми-

нувшем году Климовичским
районным отделом След-
ственного комитета Респуб-
лики Беларусь проводилась
проверка в порядке ст.174

Алёна ПАЛЯКОВА

ЦІ БУДЗЕ
Ў ПАЎЛАВІЧАХ
ЧЫСТАЯ ВАДА?

Прэсавая служба БХД (Беларуская Хрысціянская Дэ-
макратыя) паведаміла аб звароце жыхароў вёскі Паўла-
вічы Клімавіцкага раёну. У сярэдзіне траўня грамадскі
актывіст, жыхар вёскі Аляксандр Балобін звярнуўся ў
сельсавет з просьбай. Мэтай звароту стаў калодзеж,
занядбанае становішча якога ўжо даўно патрабавала
рамонту.

У ТЭМУ:
Наколькі небяспечна піць калодзежную ваду? Звярнемся

да дзяжаўных сродкаў масавай інфармацыі. Напрыклад, Бел-
тэлерадыекампанія абвесціла, што ў Мінскай вобласці з пяці
з паловай тысяч калодзежаў больш за паўтары тысячы ўтрым-
ліваюць ваду, якая з’яўляецца непрыдатнай для піцця. Што
тычыцца Магілёўшчыны, то старшыня абласнога Савета
Уладзімір Панцюхоў прызнаў у мінулым годзе, што зваротаў
грамадзян, якія хвалююцца за чысціню калодзежаў і водап-
раводаў, апошнім часам паболела. І гэта мае свае падставы.
У 2012 годзе кожны пяты аналіз калодзежнай вады ў Магі-
лёўскай вобласці паказаў, што па санітарна-хімічных паказ-
чыках яна не адпавядае гігіенічным нарматывам. У звязку з
гэтым спецыялісты рэкамендуюць штогод чысціць калодзе-
жы, а пры патрэбе дэзінфіцыраваць хлорнай вапнай. Нават
калі герметычнасць калодзежных кольцаў не парушана, па-
жадана час ад часу здаваць ваду на бактэрыялагічны аналіз
у санэпідэміялагічную службу.

КОРРУПЦИОНЕРЫ В БЕЛЫХ ХАЛАТАХ
Тимур НЕЗВАНОВ
Иногда определить разницу между взяткой и благо-

дарностью нелегко, особенно в медицине, где между вра-
чами и пациентами существуют особые, специфичес-
кие взаимоотношения. Об этом свидетельствуют оп-
росы общественного мнения, а также анализ уголов-
ных дел коррупционной направленности. Например, в
2012 году правоохранительные органы каждый месяц
заводили по несколько дел о взяточничестве в систе-
ме здравоохранения. А ведь кроме поборов и подношений
выявлялись и другие корыстные преступления. Об од-
ном из установленных злоупотреблений, совершённом
должностным лицом Климовичской районной больницы,
стало известно совсем недавно.

УПК  Республики  Беларусь
(решения, принимаемые по
заявлениям или сообщениям
о преступлениях) в отноше-
нии заместителя главного
врача по амбулаторно-поли-
клинической работе УЗ «Кли-
мовичская центральная рай-
онная больница». Она, рабо-
тая в данной должности, а по
совместительству — участко-
вым врачом-терапевтом, ис-
пользуя своё служебное по-
ложение, в течение трёх ме-
сяцев фактически не выпол-
няла обязанности врача-те-
рапевта, но составляла фик-
тивные ведомости о якобы
произведенных ею посеще-
ниях и лечении амбулатор-
ных больных. Тем самым
предприимчивый руководи-
тель завладела незаконно
выплаченными ей в качестве
заработной платы денежны-
ми  средствами  в размере
почти двух миллионов руб-

лей.
Учитывая, что эта женщи-

на в полном объёме добро-
вольно возместила причи-
ненный ущерб, в содеянном
раскаялась, Климовичским
РОСК в отношении её на ос-
новании п. 11 ч. 1 ст. 29 УПК
Республики Беларусь (нали-
чие оснований для освобож-

дения от уголовной ответ-
ственности) вынесено поста-
новление об отказе в воз-
буждении уголовного дела по
ч. 1 ст. 210 УК Республики Бе-
ларусь (хищение путем зло-
употребления служебными
полномочиями). Прокурату-
ра района с принятым реше-
нием согласилась».

НОВОСТИ РЕГИОНА

Комитет государ-
ственного контроля
Могилёвской области
сообщил корреспонден-
ту БЕЛТА об установ-
ленных в этом году на-
рушениях порядка внеш-
неторговых операций.
В поле зрения КГК попа-
ли восемь организаций,
в том числе ОАО «Кли-
мовичский комбинат
хлебопродуктов». Как
передаёт БЕЛТА, все
организации, а также 9
их должностных лиц
были оштрафованы.
Общая сумма наложен-
ных штрафных санкций
составила более милли-
арда рублей.

ШТРАФУЮТ С РАЗМАХОМ
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То, что необходимо учить-
ся, надеюсь, сомнения не
вызывает. Отечественный
опыт хозяйствования ежед-
невно и ежечасно подтверж-
дает — так жить нельзя. Вот
и в начале этого года жите-
лям Климовичского района
расписали, как здорово  и
удачно УКП «Коммунальник»
реализовал проект по ликви-
дации неэффективных тепло-
вых сетей в агрогородке Ти-
моново. На улицах агрогород-
ка из эксплуатации вывели
несколько километров теп-
лотрассы, а взамен жителям
установили газовые котлы
индивидуального пользова-
ния. Как сообщает районная
газета, сэкономили миллиар-
ды рублей.
Согласиться с этим можно

только частично. Очевидно,
что затраты на укладку новых
труб «кусаются», поэтому ре-
шили, что дешевле обойтись
установкой газовых котлов.
Конечно, расход газа теперь
будет меньше, но для нас
более существенно то, что,
как пишет районка, старые
трубы «фактически больше
подогревали  землю , чем
приносили тепло в дома». За
отопительный  сезон теря-
лось 350 миллионов рублей.
Вот он, отечественный опыт
хозяйствования, в действии.
А как же с этим у них, в ев-

ропах и америках? Эксперты
указывают, что Европа им-
портирует около 60% всей
потребляемой  энергии, то
есть в этом плане не роско-
шествует. И это вынуждает
постоянно заботиться о раз-
витии и внедрении энерго-
сберегающих технологий ,
хотя богатые европейцы мог-
ли бы позволить себе «подо-
гревать землю». Но они, на-
оборот, предпочитают тра-
тить время и средства рачи-
тельно и разумно. Это про-

Александр ВЛАД

КАК НАС УЧАТ
БЕРЕЖЛИВОСТИ.
ЧАСТЬ 4

Сегодня мы публикуем завершающую часть цикла
статей на тему «Как нас учат бережливости». Разу-
меется, тема не исчерпана до конца. Но мы всё-таки
решили подвести итог, а напоследок расскажем нашим
читателям, как и у кого можно научиться бережливос-
ти.

является даже в мелочах. К
примеру, во многих европей-
ских странах действуют субси-
дии и скидки, если при покуп-
ке бытовой техники отдаётся
предпочтение более энерго-
эффективной. А в Германии
практикуется льготное кре-
дитование, а впоследствии
полное или частичное осво-
бождение от налогов произ-
водителей энергоэффектив-
ных технологий и оборудова-
ния.
На протяжении долгого

времени Евросоюз проводит
планомерное повышение
энергоэффективности зда-
ний в странах Европы. Это
означает энергетическую
паспортизацию зданий, их
эффективную термоизоля-
цию, регулярный осмотр и др.
Существует целая норматив-
ная база, разрабатывается
единый подход к энергосер-
тификации на территории
ЕС. Так 19 мая 2010 г. Евро-
парламент принял требова-
ния к энергоэффективности
зданий . В виде нацио-
нальных стандартов стран
Евросоюза они должны быть
признаны странами к 2014 г.
с соответствующим внедрени-
ем этих стандартов до 2020 г.
В результате в Нидерландах,
Дании, Норвегии, Германии
запланировано  снижение
энергопотребления зданий в
2020 году примерно в 3 раза
по отношению к уровню 2010
г. А для вновь строящихся зда-
ний к 2030 г. запланирован
так называемый нулевой
уровень энергопотребления,
т.е. здания должны обеспе-
чиваться за счёт собственных
источников энергоснабжения
(солнечные батареи, ветроге-
нераторы, тепловые насосы
и т.д.).
Бывшие республики СССР,

взявшие сегодня европейс-
кий курс развития, успешно

применяют опыт энергосбе-
режения стран ЕС. Показа-
тельно в этом плане сотруд-
ничество Литвы и Евросоюза.
При составлении Строитель-
ного технического регламен-
та Литовской Республики STR
2.01.09–2005 «Энергетичес-
кая эффективность зданий.
Энергетическое сертифици-
рование» за основу была взя-
та директива Европарламен-
та «Энергетическая эффек-
тивность зданий» и сопутству-
ющие стандарты. Это позво-
лило качественно улучшить
требования к энергетической
эффективности зданий. Те-
перь в Литве энергосертифи-
цированию подлежат новые
здания, построенные по про-
ектной документации выпус-
ка не раньше 2006 года, все
государственные здания с
2007 года, а с 2009 года — все
здания при их продаже или

ренте. Исключение составля-
ют здания — объекты культур-
ного наследия и религиозно-
го назначения, временные и
летние постройки, малые
здания  отапливаемой площа-
дью до 50 м2.
Мне приходилось бывать в

Литве и самому убеждаться в
результатах применения ев-
ропейского опыта энергосбе-
режения. Например, термо-
регуляторы и счётчики по рас-
ходу тепла принято устанавли-
вать на каждую батарею. Если
жильцы дома хотят коллек-
тивно поставить энергосбере-
гающие окна, то на эти цели
выдаются кредиты с выпла-
той на 20 лет. За капремонт,
кстати, литовцы не платят, да
и Министерство ЖКХ у них от-
сутствует. Белорусы тоже мо-
гут жить как в Литве, если за-
хотят жить, как живёт вся Ев-
ропа.

НОВОСТИ РЕГИОНА

С 26 мая железная дорога перехо-
дит на новый график работы. В свя-
зи с этим серьёзно меняется распи-
сание движения поездов. Также появ-
ляются новые рейсы и направления.
В частности, это прямой рейс из
Могилёва в Коммунары, что позво-
лит без пересадок добираться в
Климовичи и Костюковичи. Сообща-
ется, что новые поезда региональ-
ных линий бизнес-класса сообщени-
ем «Могилёв-Коммунары» будут
курсировать 2 раза в день. Они бу-
дут идти с остановками в Чаусах,
Кричеве, Климовичах.

ПОЕДЕМ БИЗНЕС-КЛАССОМ
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Ні ў якім выпадку аўтар гэ-
тых радкоў не хацеў абразіць
прадстаўнікоў згаданых наро-
даў – наадварот, ён ставіцца
да іх з глыбокай павагай. І з
гэткай жа павагай хацеў бы
ставіцца да сваіх суайчынні-
каў. Але вось адкуль узяцца
гэтай павазе, калі дагрукац-
ца да так званай “нацыя-
нальнай самасвядомасці”
гэтых суайчыннікаў становіц-
ца ўсё цяжэй? І прыклады
доўга шукаць не трэба.
Узяць хоць бы маё роднае

мястэчка Клімавічы. Зайшоў-
шы ў малочны бар (на пер-
шым паверсе рэстарана
“Світанак”), дзе ў дзяцінстве
даводзілася есці смачнае
марозіва, я мякка кажучы,
здзівіўся. На ўваходзе мяне
шырокай усмешкай сустрэў
намаляваны вусаценькі-пу-
заценькі мужычок ў саламя-
ным капелюшы. А на саміх
дзвярах вісела шыльда “Кафэ
“Бульбаш”, якой раней, зда-
ецца, не было. Спачатку
прыйшла ў галаву думка, што
гэты пункт грамадскага хар-
чавання раптам стаў спецы-
ялізавацца на чыпсах, пюрэ,
драніках і іншых бульбяных
прысмаках. Потым у памяці
ўсплыла назва алкагольнага
прадукту “Бульбашъ”. Дайш-
ло: напэўна, гэта проста мяс-
цовая даніна ганебнай бела-
рускай модзе апошніх часоў.
Пра алка-прадукт “Буль-

башъ” трэба казаць асобна.
Неабыякавыя грамадзяне
ўжо звярталі ўвагу на публіч-
нае ўжыванне крыўднай для
беларусаў мянушкі. Яшчэ ў
2008 годзе віцебчук Сяргей
Каваленка палічыў назву таго
самага прадукту “Бульбашъ”
абразлівай. Спачатку ён пра-
панаваў кіраўніцтву завода
вінаградных вінаў “Дыяніс”
выключыць гэтую назву з
асартыменту, а потым дадат-
кова звярнуўся з заявай у
пракуратуру Першамайскага
раёна Віцебска. У выніку Сяр-

“БУЛЬБАШЪ”
ЯК КАНЕЦ БЕЛАРУСКАЙ ГІСТОРЫІ

Ясь ГАСПАДАР

Уявіце: у адным з прэстыжных кварталаў Нью-Ёрка
адкрываецца забаўляльны цэнтр “Нігер-хол”. Ці, напрык-
лад, на адной з плошчаў старадаўняга Рыма працуе ка-
вярня “Макароннік”, а ў Парыжы збірае наведвальнікаў
закусачная-бістро “Жабаед”. Ці, каб далёка не хадзіць, у
львоўскай краме прадаецца гарэлка “Хахол”, расіяне за-
пускаюць гандлёвую марку  “Маскаль”, а выхадцы з Каў-
казу засноўваюць рэстаран “Чурка”… Ну як? Не ўяўляе-
це? Вось і я не ўяўляю. А ў Беларусі нешта падобнае ад-
бываецца на вачах ва ўсіх. І амаль усім абыякава.

гей Каваленка атрымаў афі-
цыйны адказ ад кіраўніцтва
прадпрыемства: нам, маўляў,
пра абразлівы  сэнс слова
нічога не вядома і ніякага
прыніжэння ў такой назве мы
не бачым. Больш таго, кіраў-
ніцтва паспрабавала абвіна-
ваціць самога Сяргея Кава-
ленку ў распальвані нацыя-
нальнай варожасці… Абіван-
не парогаў органаў улады нічо-
га, зразумела, не прынесла.
Дадамо, што напой і цяпе-

рака прадаецца, яго назва не
змянілася, а на сайце прадп-
рыемства напісана наступ-
нае: “Бульбашъ” даёт воз-
можность почувствовать дух
щедрой и богатой белорус-
ской земли, прикоснуться к
корням, ощутить истоки тра-
диций”. І відаць, настолькі
добра гэты брэнд зарэкамен-
даваў сябе, што сёлета завод
“Дыяніс” быў перайменаваны
ў “Завод Бульбашъ”.
Далей – болей. Нядаўна

пад Мінскам ледзьве не па-
будавалі цэлы забаўляльны
комплекс “Бульбаш-хол”, з
рэстаранам і лазьняй. І дзе
— ля мемарыялу Курапаты,
на месцы масавых сталінскіх
расстрэлаў, на якім пахаваны
тысячы беларусаў! Гэтае ўро-
чышча з’яўляеца ахоўнай зо-
най, г історыка-культурнай
каштоўнасцю, своеасаблівым
нацыянальным сімвалам,
святыняй. “Найлепшае” мес-
ца для застольнага адпачын-
ку на касцях, ды яшчэ пад та-
кой “талерантнай” назвай…
На шчасце, у справу ўмяшалі-
ся грамадскія актывісты, во-
сенню мінулага года сталі
збіраць подпісы супраць гэ-
тага недарэчнага і злачынна-
га будаўніцтва. Органы ўлады
ў выніку вымушаны былі прыз-
наць, што работы вядуцца з
парушэннямі, а потым і на-
огул прыпынілі будоўлю. Па-
куль на паўгады, а што будзе
далей, сказаць цяжка.
Вам не здаецца, што неяк

на дзіва паслядоўна і адкры-
та адбываецца гэта “бульба-
шызацыя”?.. І самае прык-
рае, што  меркаванне пра
бяскрыўднасць “бульбаша” (а
яго можна лічыць афіцый-
ным) не такое далёкае ад
меркавання многіх беларусаў.
Вось такі выпадак здарыўся
з маім знаёмым вандроўні-
кам. Неяк занесла яго ў За-
ходнюю Украіну, дзе завяза-
лася размова з мясцовымі
жыхарамі, вядомымі сваім
шчырым патрыятызмам. І за-
карцела нашаму земляку па-
цікавіцца ў львоўскага хлопца:
“Слухай, а чаму вы, украінцы,
так крыўдуеце, калі вас назы-
ваюць “хахламі”?” Зразумела,
пачуўшы абразлівую для сябе
мянушку, украінец наліўся
чырванню ажно да самога
“осэлэдца” і раз’юшана выгук-
нуў: “Што ты сказаў?! Ты…
ты… Бульбаш!!!”. І здагадай-
цеся, якая рэакцыя была ў
беларускага “патрыёта”? Па-
цісканне плячыма і збянтэжа-
на-здзіўленае: “Ну, бульбаш-
…Ну і што?”. Тыповая рэак-
цыя, праўда?
А нават калі ў каго і ўздымец-

ца ў душы пачуццё нацыя-
нальнай і агульначалавечай
годнасці? Куды і каму скардз-
іцца на амаль блатное слоў-
ца “бульбаш”? Дзяржава,
якая, па ідэі, павінна абапі-
рацца на патрыётаў і выхо-
ўваць іх, зусім не перашкад-
жае інтэнсіўнай “бульбашыза-
цыі” грамадства. Ды й мы самі
звыкліся з тым, што прадстаў-
ляем сабой людзей без ведан-
ня сваёй роднай мовы, куль-
туры і гісторыі. Нам усё роўна,
што з такім жыццёвым пады-
ходам беларусы проста не
вытрымаюць барацьбы за
існаванне з больш канкурэн-
таздольным відам — “бульба-
шом звычайным”. А неўзаба-
ве гэты “бульбаш”, як добры
прыстасаванец, зусім
мімікрыруе – пад расейца,
кітайца ці лепей адразу пад
каларадскага жука. Ёсць
бульба на стале — і добра!
Іншыя каштоўнасці ў разлік не
прымаюцца. Ну, хіба яшчэ
пляшка настойкі “Бульбашъ”
у якасці культурнага складні-
ка, каб “ощутить истоки тради-
ций”… Няўжо ён будзе такім
— канец гісторыі Беларусі?
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О попадании «Кристалла» в престиж-
ный рейтинг сообщил в мае текущего
года БелаПАН, ссылаясь на пресс-служ-
бу концерна «Белгоспищепром». Вод-
ка минского завода вновь вошла в топ-
10 самых продаваемых водок мира. В
минувшем году бренд «Кристалл» зани-
мал девятое место в рейтинге продаж,
а в нынешнем переместился уже на
седьмое место. На данный момент это
лучший и непревзойдённый результат
белорусской водочной промышленнос-
ти. К примеру, другой претендент из Бе-
ларуси - водка «Придвинье» Витебского
ЛВЗ - получила 27 место.
Одновременно интересно ознако-

миться и с общим рейтингом алкоголь-

КЛИМОВИЧСКИЙ ЛВЗ —
ВНЕ ПРЕСТИЖНОГО РЕЙТИНГА
ВОДОК МИРА
Михаил ПЕТРОВ
Белорусская водка «Кристалл» находится  в десятке самых продавае-

мых водок в мире. Как известно, этот алкогольный продукт выпускается
в Минске. Таким образом, водка «Кристалл» стала своеобразной торговой
маркой нашей страны за рубежом. К сожалению, сказать нечто подобное о
продукции Климовичского ЛВЗ мы пока не можем.

ных брендов мира, который составляют
эксперты журнала Drinks International.
Здесь также зафиксирован очевидный
прорыв «Кристалла», который поднял-
ся с 41–го места (в 2011 году) на 36–е.
Для сравнения, упомянутая водка «При-
двинье» имеет лишь 128–е место (было
134–е). Что же касается Климовичско-
го ЛВЗ, то в последнее время климо-
вичская водка заметно утратила былые
позиции. Если в 2011 году бренд «Клим-
град» занимал 43–е место в мировом
водочном рейтинге, то по итогам про-
шлого года он вообще оказался вне это-
го авторитетного перечня. Это, видимо,
не случайно, так как сейчас на ЛВЗ стол-
кнулись с серьёзной проблемой увели-

Полмесяца назад появилось Поста-
новление Совета Министров РБ от
13.05.2013 № 369 «О возложении ответ-
ственности за своевременный ввод в
эксплуатацию в 2013 году объектов Го-
сударственной инвестиционной про-
граммы на 2013 год». В этом документе
Правительство перечислило государ-
ственные организации и ведомства, от-
ветственные за своевременную рекон-
струкцию тех или иных объектов. К каж-
дому из таких объектов персонально
прикрепили высокого чиновника.
К примеру, МВД стало отвечать за

строительство комплекса зданий РОВД
в городе Ляховичи, а МЧС — за пожар-
ное депо в Минске. Свои объекты полу-
чили таможня и налоговики, энергети-
ки и пограничники, Следственный коми-
тет и служба медсудэкспертиз. Даже
КГБ стал нести ответственность за ввод
в эксплуатацию здания Дрогичинского
МРО УКГБ, а Генпрокуратура — за зда-

чения складских запасов. По имеющим-
ся сведениям, из-за растущей затова-
ренности предприятие вынуждено сни-
зить в этом году производство водки и
ликероводочных изделий.
Напоследок, ещё одна дополнитель-

ная информация в тему, как говорится,
для размышления. Газета «На страже»,
орган Министерства внутренних дел,
рассказала о трудовых буднях милици-
онеров Климовичского района. В очер-
ке среди прочего говорится: «На работе
правоохранителей сказывается нали-
чие на территории района РУП «Климо-
вичский ликеро-водочный завод». По-
этому вариант - пойду за самогоном к
тёте Мане - это не про Климовичи. Всего
правоохранителями изъято около 19
тонн алкогольной продукции. Львиная
доля алкоголя — просроченная продук-
ция, которая хранилась на ЛВЗ. На дол-
жностных лиц были составлены прото-
колы».

РЕКОНСТРУКЦИЯ ТУАЛЕТА
РЕШАЕТСЯ НА ПРАВИТЕЛЬСТВЕННОМ УРОВНЕ
Александр ВЛАД

Светлые головы отечественной номенклатуры неутомимо покоряют
всё новые и новые бумажные высоты. Еженедельно появляется огромное
количество различных законов, постановлений, инструкций и прочих по-
рождений чиновничьего воображения. Простым смертным трудно даже
представить, сколько и чего можно сотворить за напряжённый восьмича-
совой рабочий день в каком-нибудь неприметном главке или управлении. И
в этом творческом порыве куда только не заводит слуг народа их беско-
рыстное желание послужить общественному благу! Даже туда, куда все
остальные граждане ходят исключительно по нужде.

ние прокуратуры Хотимского района. В
общем, досталось, как говорится, всем
сестрам по серьгам.
Отдельного специального упомина-

ния заслуживает пункт 3 в этом переч-
не. Министерству культуры поручено
закончить до конца года реконструкцию
и частичную реставрацию здания Наци-
онального академического театра име-
ни Я.Купалы. Тут же указывается, что в
том числе должен быть реконструиро-
ван общественный туалет в Централь-
ном сквере города Минска. Назначены
и ответственные — министр культуры
Борис Светлов и зампред Мингориспол-
кома Игорь Карпенко. Получается, что
решение о реконструкции обществен-
ного туалета принимается на прави-
тельственном уровне. А отвечает за его
исполнение крупный столичный чинов-
ник и министр культуры. Тяжело, навер-
ное, нести такое бремя ответственнос-
ти…

Завершая тему, хочется упомянуть, что
в Климовичском районе с этим вопро-
сом тоже есть определённые непонят-
ки. У нас отчитались о выполнении стан-
дартов жилищно-коммунальной сферы.
Среди прочего отмечается, что наличие
общественных уборных в Климовичах
соответствует действующему стандарту
— не менее 1 уборной на 1 тысячу чело-
век. Выходит, в городе должно быть ми-
нимум 16 общественных уборных, так как
городское население составляет сейчас
16 тысяч человек. Но вряд ли климовча-
не смогут назвать хотя бы несколько
таких заведений.
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ЦУДОЎНАЕ
ПЕРАЙНАЧАННЕ

Экскурсію нам мусілі пра-
весці мясцовыя актывісты
Мікалай  Уласевіч ды  Іван
Крук. Спадар Мікалай, каар-
дынатар кампаніі “Астравец-
кая атамная — гэта злачын-
ства”, акурат на гэты дзень ат-
рымаў позву ў суд. Відавочна,
з мэтаю перадухіліць ягоны
ўдзел у “Чарнобыльскім шля-
ху”. Гэта — рэха прапановы
Уласевіча правесці ў родным
горадзе антыядравы пікет.
Выканкам адхіліў зварот ак-
тывіста, падкрэсліўшы :
“Плошча Леніна служыць
месцам правядзення толькі
дзяржаўных святаў”.
Дарэчы, уласна горадам

Астравец стаў усяго месяц
таму. Перад тым ён быў па-
сёлкам гарадскога тыпу. Ця-
пер жа новаспечаны горад
расце як на дражджах, аднак
гэта не выглядае натуральна:
на хуткую руку паставілі новыя
шматкватэрныя дамы  для
працаўнікоў станцыі, касме-
тычна абнавілі цэнтр гораду.
Чакаецца, што з адкрыццём
станцыі насельніцтва Астраў-
ца, дзякуючы прыбылым, па-
вялічыцца ўтрая, з 9 да 30
тысячаў.

Настасся ЯЎМЕН, belsat.eu

АСТРАВЕЦКАЯ АЭС
ВАЧЫМА ЗАТРЫМАНАЙ ЖУРНАЛІСТКІ

Вандроўка на Астравеччыну двух журналістаў і лідара Аб'яднанай грамадзянскай
партыі абяцала быць спакойнаю, бо яшчэ напярэдадні ніхто не забараняў апазіцый-
ным палітыкам бесперашкодна ездзіць па забруджаных радыяцыяй зонах Беларусі. У
нашых планах былі гутаркі з жыхарамі, а таксама здымкі цяперашняга этапу будаў-
ніцтва АЭС. Дарогаю з Менску нас ні разу не спынялі, толькі ў Астраўцы мы заўва-
жылі за сабою “хвост”. Прычым аўтамабілі віжуноў змяняліся — агулам іх было 7. Мы
дзівіліся гэткай мабілізацыі дзеля некалькіх гасцей са сталіцы!

Згоды мясцовых жыхароў
на будаўніцтва станцыі ніхто
не пытаў. Як не пыталі і ў рэш-
ты беларусаў: рэспубліканс-
кага рэферэндуму паводле
гэтага пытання гэтак і не ад-
былося.
Цяпер на будаўніцтве і ў ад-

міністрацыі АЭС працуюць
каля тысячы асобаў. Сярод іх
— расійцы, якія найчасцей
кіруюць будаўнічымі працамі.
Будаўнікі наймаюцца з усёй
Беларусі, працуюць вахта-
вым метадам. Міліцыянты
скардзяцца, што з іх прыез-
дам у паселішчы вырасла
колькасць правапарушэнняў,
звязаная перадусім са зло-
ўжываннем алкаголем.

БУДАВАЦЬ
НЕЛЬГА СПЫНІЦЬ

У гадавіну чарнобыльскай
катастрофы ў Астраўцы —
ціха: ні пратэстаў, ні антыа-
тамных плакатаў. Затое пры-
маў грамадзянаў дэпутат
парламенту Адам Кавалька.
Мы прыбылі ў заяўлены час,
каб абмеркаваць грамадскі
розгалас вакол будаўніцтва
АЭС. Аднак заспелі на мес-
цы толькі старшыню Варнян-
скага сельсавету — Марыю
Шыманец, якая паведаміла,

што Кавалька ўсіх ахвотных
прыняў і ўжо з’ехаў. Адказ-
ваць замест яго на бягучыя
пытанні чыноўніца адмовіла-
ся.
Да пляцоўкі будаўніцтва

атамнай станцыі было ўсяго
некалькі кіламетраў, і мы па-
станавілі накіравацца туды.
Дарогаю пабачылі ўжо гато-
вы ўказальнік: «Белорусская
АЭС», – хоць аб’екту яшчэ не
існуе.
Будоўля раскінулася шыро-

ка. Стаіць шмат аўтамабіляў
працаўнікоў, чаргою ездзяць
фуры, да пляцоўкі праклада-
юць рэйкі чыгункі. На тэрыто-
рыі два квадратныя кіламет-
ры ёсць адміністрацыйныя
пабудовы, уласны бетонны
завод, вырытыя два катлава-
ны пад рэактары. Паводле
Уласевіча, заліты абы-як пад-
мурак першага катлавану ўжо
пачаў даваць расколіны.
Кіраўніцтва быццам спяша-

ецца. У красавіку віцэ-прэм’-
ер Уладзімір Сямашка заявіў,
што працы на будоўлі перша-
га блоку АЭС ідуць з апярэд-
жаннем графіку на 4 месяцы,
другога — на 8–10 месяцаў.
Ці варта ганарыцца хуткасцю
будаўніцтва такога адказнага
аб’екту, як атамная электра-
станцыя, Сямашка не ўдак-
ладніў.

У АСТРАВЕЦКІМ РАУС.
 МІЛІЦЫЯ З НАРОДАМ?

Старшыня службы аховы
астравецкай АЭС чамусьці не
пажадаў прадэманстраваць
вынікі гэтай сапраўды стаха-
наўскай  працы  і выклікаў
міліцыянтаў ратаваць “святы
аб ’ект” ад  відэакамеры .
Штосьці аператар усё ж пас-
пеў зняць, але і тыя рэдкія
кадры яго прымусілі пазней
выдаліць. Зрэшты, у архівах
дзяржтэлеканалаў багата
кадраў з гэтай пляцоўкі: даз-
вол на здымкі атрымліваюць
толькі тыя, хто інтэрпрэтуе іх
у слушным кірунку.
У кабінеце маёра, дзе я да-

вала тлумачэнні, вісеў пла-
кат-ідылія “Беларуская АЭС
— у гармоніі з прыродаю”.

“А як вы ставіцеся да маг-
чымага суседства з атамнай
станцыяй? — пытаюся ў
міліцыянта. — Не паспелі
ачуняць пасля Чарнобылю,
пераўтвараем Астравец у
Прыпяць...” — “А хто яго ве-
дае, як да яе ставіцца, – ад-
казвае міліцыянт. – Нам га-
лаўнога болю дадалося, але,
можа, мясцовым праца буд-
зе ды электраэнергія танней-
шая... Хаця калі ў нас што тан-
нела?”.
Умовы працы на будоўлі

няроўныя. Беларускія бу-
даўнікі атрымліваюць каля
4–6 мільёнаў за месяц. Рас-
ійскія падраднікі: інжынеры,
прарабы ды іншыя — у 10
разоў болей.

АСТРАВЕЧЧЫНА —
СТРАТЭГІЧНЫ АБ’ЕКТ

Пакуль мы даказвалі, што
не злачынцы ды не шпіёны,
міліцыянты затрымалі і Ана-
толя Лябедзьку. Ягоны аўта-
мабіль праверылі, ці няма
там антыатамных улётак.
Мікалая Уласевіча, які мусіў
распавесці на “Чарно-
быльскім шляху” пра сітуа-
цыю ў Астраўцы, затрымала
спачатку астравецкая
міліцыя, а затым маладзе-
чанская. Натуральна, у
Менск, на акцыю, ён не пас-
пеў.
З малым ліхам пакінуўшы

“сардэчных” праваахоўнікаў
беларускай ядравай сталіцы,
мы ад’ехалі за межы паселі-
шча, каб зрабіць інтэрв’ю з
праваабаронцам Іванам Кру-
ком. Але і ў лесе нас заспела
ўжо знаёмая “цывільная” ма-
шына. Працаўнікі ў штацкім
абагульнілі, што мы не можам
здымаць тут без акрэдытацыі.
“У Астраўцы?” — удакладнілі
мы. “У Рэспубліцы Беларусь”,
— не разгубіўся хлопец.
Праўда, аказалася, што іх

цікавіць наша актыўнасць не
па ўсёй краіне, а толькі на
падуладнай тэрыторыі — Аст-
равеччыне. Роўна на мяжы
Ашмянскага раёну хлопцы
развярнуліся і пакінулі нас.
А мы пакінулі ціхі, мірны, як

атам, Астравец, зняць які нам
гэтак і не дазволілі.



Клімавіцкі грамадска-палітычны бюлетэнь
Адказны за выпуск: Аржанцаў Сяргей Юр’евіч
Адрас: Клімавічы, вул. Леніна, д. 27а, кв.15.

Надрукавана на ўласным абсталяванні. Наклад 299 асобнікаў
Распаўсюджваецца бясплатна

Сергей АРЖАНЦЕВ

СЕГОДНЯ В ШКОЛЕ ПОДВЕЛИ ИТОГИ…
Сегодня в школе подвели итоги…
Экзамены, билеты, выпускной.
Впервые до домашнего порога
Дорога стала будто бы иной.
Пускай вокруг всё близко и знакомо,
Но мы уже другие. Навсегда.
И станет грустно после слов у дома:
«Прощайте, наши школьные года!»

С 1 июня электричество для жителей Беларуси дорожает
на 15,7%. Такое решение приняло правительство. В этой свя-
зи уместно напомнить, что 16 апреля Александр Лукашенко
провёл совещание по вопросу функционирования и разви-
тия белорусской энергетики. Там глава государства устроил
настоящий разнос руководителям отрасли.
Лукашенко отдельно указал на проблему постоянного по-

вышения тарифов на электричество, вызывающую негатив-
ную реакцию, как субъектов хозяйствования, так и населе-
ния: «На этом начинают активно спекулировать и наши про-
тивники. Поэтому мной было поручено Комитету государствен-
ного контроля провести детальную проверку обоснованнос-
ти формирования тарифов».

 «Вы душите население, душите предприятия, вы приходи-
те ко мне и постоянно просите и требуете: надо тарифы уве-
личивать для населения — надо на мусор, на то, на это», –
демонстративно возмутился Александр Лукашенко. — «Энер-
гетики сформировали общество, которое можно назвать го-
сударством в государстве. Это некая своя независимая орга-
низация с элементами мафии и банды».
В результате руководитель Беларуси поручил соответству-

ющим органам разобраться и с санаториями, и с автомоби-
лями, на которых ездят энергетики, и с кредитами, которые
они сами себе выдают.

«Порядок должен быть наведён. И он будет наведён, –

Вадим ЛИВНЕВ, Салідарнасць

ПОСЛЕ РАЗГРОМА «МАФИИ»
ЦЕНЫ НА ЭЛЕКТРИЧЕСТВО ПОДСКОЧИЛИ

подчеркнул Лукашенко. – «В течение этого месяца все воп-
росы должны быть решены».
Спустя пару дней глава Беларуси подписал указ об отстав-

ке министра энергетики Александра Озерца — «за провалы
в управлении отраслью». Также должностей лишились пер-
вый замминистра Эдуард Товпенец и генеральный дирек-
тор «Белэнерго» Алексей Ширма. Руководитель админист-
рации президента Андрей Кобяков, представляя нового ми-
нистра Владимира Потупчика, заявил: «Глава государства
ждет принципиального доклада о тарифах в энергетике. Надо
очень внимательно, детально, непредвзято, именно с пози-
ции общегосударственной взглянуть на систему ценообразо-
вания».
Никто, конечно, не ожидал, что с приходом в отрасль ново-

го руководства тарифы на электричество снизятся. Но вот на
то, что они какое-то время после такого разноса не будут
повышаться, некоторые граждане рассчитывали. Как выяс-
нилось, напрасно.
Несмотря на то, что «мафия» разгромлена, электричество

опять подорожало — на 15,7%. К примеру, с 1 июня за 1 кВт.ч
в жилых домах (квартирах), оборудованных электроплитами,
придется платить 375,9 рубля (сейчас — 324,9 рубля). Такой
вот получился «непредвзятый взгляд на систему ценообра-
зования».
Вырисовывается тенденция: если глава государства пуб-

лично возмущается тем, что цены на что-либо завышены, —
значит, жди подорожания…


